

Wszystko płynie (?)

Sentencja przypisywana Heraklitowi z Efezu (V wiek przed naszą erą) głosiła, że „wszystko płynie” (panta rhei). Od tamtego czasu minęło ponad 2500 lat, zmieniały się systemy państwowe i filozoficzne. Dzisiaj termin panta rhei przywołuje się raczej historycznie. Wiemy bowiem, że konieczna jest stabilność. Stabilność w wielu wymiarach. Mało kto chce budować na pisaku, wybiera raczej budowę na skale.



Niestety, pewne trendy dzisiejszej doby znowu powracają do zasady, że wszystko jest płynne. Ta zgubna tendencja dotyka także próby ułożenia spraw publicznych, w praktyce bez zasad. Podważa się nawet definicję prawdy – już nie jest zgodnością poznania ze stanem rzeczywistym, lecz że prawda jest pojęciem płynnym, relatywnym, uwarunkowanym przez epokę. Tak twierdził Zygmunt Bauman – przedstawiciel tego nurtu zwanego postmodernizmem. Skoro prawda jest relatywna, czyli względna, to wszystko inne również jest nietrwałe.

Względna jest, według takiego myślenia, nawet płęć, nie jest zdeterminowana czymś stałym, czyli biologią, genetyką, tylko indywidualnym wyborem. To tzw. transhumanizm, który w końcówce XX wieku i na początku obecnego dominował w mainstreamowym przesłaniu medialnym. Co prawda już coraz częściej się mówi o fałszywych założeniach tego myślenia.

Do Polski te zgubne trendy docierają z opóźnieniem, tym nie mniej – docierają. Nadal też lekceważy się negatywne skutki praktycznych rozwiązań dyktowanych przez ów relatywizm.

Przykładem próby wprowadzenia tego typu rozwiązań jest rządowy projekt ustawy o tzw. związkach partnerskich. W przekazie medialnym feruje się tezę, że chodzi o praktyczną pomoc ludziom w ich funkcjonowaniu, że chodzi o opiekę nad partnerem, o dostęp do informacji medycznych, itp. Jest to zwykła zasłona, która ma wyrobić pozytywny odbiór tych propozycji. Niebezpieczeństwo kryje się, kiedy przeczytamy przepisy końcowe proponowanego prawa.

Tak naprawdę, ta niby niewielka, błaha zmiana prawa, jest totalną rewolucją relatywizującą dotychczasowe zasady.

DOKOŃCZENIE NA STR. II

Rozważania biblijne

XIII NIEDZIELA ZWYKŁA, ROK A, 28 CZERWCA 2026 R.

2 Krl 4, 8-12a. 14-16a *Szunemitka przyjmuje proroka*

Rz 6, 3-4. 8-11 *Nowe życie ochrzczonych* | Mt 10, 37-42 *Kto was przyjmuje, Mnie przyjmuje*

Dzisiejszy fragment Ewangelii to radykalne podsumowanie Mowy Misyjnej Jezusa, w której wzywa On swoich uczniów do całkowitego uporządkowania życiowych priorytetów. Po wysłuchaniu czy przeczytaniu możemy się zdziwić, albo zezłościć. Ale trzeba nam dobrze ten fragment zrozumieć. Jezus nie odrzuca więzi rodzinnych: Chrystus nie nakazuje nienawidzić rodziców czy dzieci. Jezus domaga się, aby to On

był na pierwszym miejscu. Kiedy kochasz Boga najbardziej, Twoja miłość do bliskich staje się wolna od toksycznych oczekiwań, zaborczości i lęku. Wzięcie krzyża to codzienna zgoda na wierność prawdzie, nawet gdy kosztuje to niezrozumienie ze strony otoczenia. Kto kurczowo trzyma się swoich egoistycznych planów (chce „odnaleźć swoje życie”), ostatecznie je marnuje. Dopiero rezygnacja z postawienia

siebie w centrum pozwala zyskać życie autentyczne, głębokie i wieczne. Przyjmując drugiego człowieka w imię wiary, otwierasz drzwi samemu Bogu. Bóg nie oczekuje od nas wyłącznie spektakularnych aktów heroizmu. Najprostszy gest miłosierdzia zrobiony z czystej intencji ma w oczach Boga nieskończoną wartość i nie zostanie bez nagrody.

o. Jakub Zawadzki SOCist.

Wykaz uprawnień dla działaczy opozycji antykomunistycznej i osób represjonowanych z powodów politycznych

1. Osobom o potwierdzonym statusie działacza opozycji antykomunistycznej lub osoby represjonowanej z powodów politycznych **przysługuje prawo do otrzymania świadczenia pieniężnego oraz prawo korzystania z pomocy pieniężnej przyznawanej przez Szefa Urzędu do Spraw Kombatantów i Osób Represjonowanych.**

Kwoty jednorazowej pomocy pieniężnej oraz okresowej pomocy pieniężnej **nie podlegają egzekucji komorniczej.**

2. Działacze opozycji antykomunistycznej lub osoby represjonowane z powodów politycznych mają także prawo do **korzystania poza kolejnością ze świadczeń opieki zdrowotnej oraz z usług farmaceutycznych udzielanych w aptekach.**

Działaczom opozycji antykomunistycznej oraz osobom represjonowanym z powodów politycznych przysługuje **prawo korzystania z ambulatoryjnych świadczeń specjalistycznych bez skierowania lekarza ubezpieczenia zdrowotnego.**

3. Osobom uprawnionym przysługuje **prawo pierwszeństwa do środowiskowej opieki socjalnej**, w tym w uzyskaniu miejsca w domu pomocy społecznej.

Działaczom opozycji antykomunistycznej oraz osobom represjonowanym z powodów politycznych **przysługuje możliwość zwolnienia z opłat za pobyt w domu pomocy społecznej.**

4. Ci spośród Podopiecznych Urzędu – działacze opozycji antykomunistycznej i osób represjonowanych z powodów politycznych, którzy nie podlegają ubezpieczeniu społecznemu w Rzeczypospolitej Polskiej lub nie pobierają emerytury lub renty, **z racji posiadanych uprawnień podlegają ubezpieczeniu zdrowotnemu.**

5. Osobie o potwierdzonym statusie działacza opozycji antykomunistycznej lub osoby represjonowanej z powodów politycznych przysługuje **prawo do świadczenia wyrównawczego**, jeśli pobiera emeryturę lub rentę inwalidzką albo rentę z tytułu niezdolności do pracy albo rentę rodzinną w kwocie niższej niż, od 1 marca 2026r. 3794,33 zł.

Decyzje w sprawie świadczenia wyrównawczego wydają i świadczenia te wypłacają organy wypłacające emeryturę lub rentę. W razie zbiegu prawa do świadczeń emerytalnych i rentowych, wypłacanych przez różne organy właściwe, decyzje w sprawie świadczenia wyrównawczego wydaje i świadczenie to

wypłaca Zakład Ubezpieczeń Społecznych.

6. Działaczom opozycji antykomunistycznej i osobom represjonowanym z powodów politycznych **przysługuje ulga taryfowa:**

a) **50% na przejazdy środkami komunikacji miejskiej,**

b) **51% na przejazdy w komunikacji krajowej środkami publicznego transportu zbiorowego kolejowego:**

- w 1 i 2 klasie pociągów osobowych i pociągów ekspresowych oraz autobusowego w komunikacji zwykłej i przyspieszonej – na podstawie biletów jednorazowych,

- w 2 klasie pociągów innych niż osobowe i pociągów ekspresowych – na podstawie biletów jednorazowych.

Osoba uprawniona do ulgowego przejazdu, korzystająca z przejazdu w klasie 1, obowiązana jest do uiszczenia dopłaty w wysokości stanowiącej różnicę między należnością za pełnopłatny przejazd w klasie 1 a należnością za pełnopłatny przejazd w klasie 2.

7. Działaczom opozycji antykomunistycznej oraz osobom represjonowanym z powodów politycznych pozostającym w zatrudnieniu przysługuje **dotychczasowy 5-dniowy urlop w roku kalendarzowym.**

8. Szef Urzędu do Spraw Kombatantów i Osób Represjonowanych może **przyznawać dotacje na wykonywanie zadań opiekuńczych na rzecz działaczy opozycji antykomunistycznej oraz osób represjonowanych z powodów politycznych**, zlecając wykonanie tych zadań organizacjom pozarządowym, na podstawie przepisów ustawy z dnia 24 kwietnia 2003 roku o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie (Dz. U. z 2024 r. poz.1491).

9. **Samorząd terytorialny może udzielać pomocy** działaczom opozycji antykomunistycznej oraz osobom represjonowanym z powodów politycznych, w zakresie udogodnień komunikacyjnych, świadczeń mieszkaniowych, kulturalnych, zdrowotnych i oświatowych.

10. Okresy uwięzienia lub internowania przy ustalaniu prawa do emerytury lub renty są liczone w wymiarze podwójnym do okresów składkowych.

Korzystanie z uprawnień, o których mowa powyżej nie jest uzależnione od przynależności do jakichkolwiek organizacji, stowarzyszeń, związków itp.

(źródło: <https://kombatanci.gov.pl/>)

WSZYSTKO PŁYNIE (?)

DOKOŃCZENIE ZE STR. I

Otóż, rządowy projekt ustawy o związkach partnerskich wraz z ustawą wprowadzającą nowelizuje około 200 ustaw z różnych dziedzin prawa. Zmiany dotyczące m.in. prawa spadkowego, podatków, świadczeń społecznych i ZUS, prawa majątkowego, itp. W praktyce prawie wszystkie uprawnienia przysługujące dotychczas małżonkowi, dotyczyć będą partnera. Jednocześnie ten

związek partnerski, w przeciwieństwie do związku małżeńskiego, jest nietrwały. Zawiera się go w formie wspólnego oświadczenia i podobnie rozwiązuje. Teoretycznie można co roku lub częściej zmieniać ów związek.

W praktyce więc proponowane przez rząd rozwiązanie prowadzi do destrukcji małżeństwa ze wszystkimi negatywnymi skutkami społecznymi i ustrojowymi.

Oczywiście, należy się spodziewać, że Prezydent RP zawetuje to destrukcyjne rozwiązanie. Autorzy owego projektu ustawy zdają sobie z tego sprawę i dlatego przygotowują atak na Prezydenta, który „uniemożliwia ludziom łatwiejsze funkcjonowanie”.

Bądźmy tego świadomi i nie chowajmy tej wiedzy tylko dla siebie. Nie wszystko płynie – w tym jest nadzieja.

Waldemar Bartosz

Strajk ostrzegawczy w Zakładzie Ubezpieczeń Społecznych

Komisja Zakładowa NSZZ „Solidarność” w Zakładzie Ubezpieczeń Społecznych w ramach prowadzonego sporu zbiorowego na etapie mediacji podjęła (w oparciu o art. 78 ust 2 Statutu NSZZ „Solidarność”) uchwałę o przeprowadzeniu dwugodzinnego strajku ostrzegawczego na terenie jednostek organizacyjnych zakładu.

Strajk odbył się w dniu 17 czerwca 2026r. w godzinach od 8:00 do 10:00 i był przeprowadzony zgodnie z przepisami ustawy z dnia 23 maja 1991 r. o rozwiązywaniu sporów zbiorowych. Decyzja o organizacji strajku ostrzegawczego została podjęta w związku z brakiem osiągnięcia porozumienia z pracodawcą w obecności mediatora w zakresie postulatów zgłoszonych w ramach prowadzonego sporu zbiorowego. Organizacja Oddziałowa NSZZ „Solidarność” w Zakładzie Ubezpieczeń Społecznych Kielce, której przewodniczy Sternak Marcin również uczestniczyła w dwugodzinnym strajku w dniu 17 czerwca 2026r. w godzinach od 8:00 do 10:00. ■

WARTO NALEŻEĆ DO NSZZ „SOLIDARNOŚĆ”

Zapisując się do NSZZ „Solidarność”, zyskujesz dostęp do bezpłatnej opieki prawnej oraz pomoc ekspertów z wielu dziedzin. NSZZ „Solidarność” to największa i najbardziej profesjonalna organizacja społeczna w kraju.

Pracownicy zrzeszeni w związku zawodowym mogą skutecznie negocjować z pracodawcą podwyżki wynagrodzeń oraz poprawę warunków pracy.

Będąc członkiem naszego Związku, nigdy nie zostaniesz sam ze swoimi problemami. Związek wstawi się za Tobą u pracodawcy, pomoże rozwiązać każdy kłopot.

NSZZ „Solidarność” może obronić Cię przed zwolnieniem z pracy. Przepisy prawa nakazują pracodawcy konsultowanie zamiaru zwolnienia członka związku z organizacją związkową.

W zakładzie zatrudniającym dużo osób, głos pojedynczego pracownika nie ma szans się przebić. Działając razem możemy wywalczyć znacznie więcej.

MASZ PYTANIA? SKONTAKTUJ SIĘ Z NAMI:

NSZZ „Solidarność”,
Region Świętokrzyski,
25-502 Kielce, ul. Planty 16A,
tel. 41 34 477 03,
e-mail: kielce@solidarnosc.org.pl

Pamiętaj o przekazaniu pracodawcy informacji o liczbie członków w organizacji związkowej

Przypominamy, że wszystkie Organizacje Zakładowe (Międzyzakładowe) są zobowiązane **złożyć pracodawcy informację o liczbie członków będących pracownikami lub innymi osobami wykonującymi pracę zarobkową**. Informację taką składa się dwa razy w roku, najpóźniej **do dnia 10 stycznia** (stan na dzień 31 grudnia) **oraz do dnia 10 lipca** (stan na dzień 30 czerwca). Podstawa prawna: art. 25¹ ustawy o związkach zawodowych.

WAŻNE! Nie złożenie informacji o liczbie członków skutkuje utratą uprawnień zakładowej organizacji związkowej.

Wskazany przepis nie może stanowić podstawy żądania udostępnienia imiennej listy członków Związku. Ujawnienie takiej informacji pracodawcy stanowiłoby naruszenie ustawy o ochronie danych osobowych. ■

Minimalne wynagrodzenie w 2027r.

Rząd proponuje, aby minimalne wynagrodzenie za pracę w 2027r. wynosiło 4950 zł brutto, czyli wzrost o 3 proc. w stosunku do obecnej kwoty, a stawka godzinowa była większa o 0,90 zł w stosunku do kwoty obowiązującej w 2026r. i wynosiła 32,30 zł – poinformowała kancelaria premiera.

Natomiast NSZZ „Solidarność”, OPZZ i FZZ we wspólnym stanowisku zaproponowały, by przyszłoroczne minimalne wynagrodzenie za pracę wyniosło co najmniej 5200 zł brutto. Związki zawodowe podkreślają, że proponowane przez stronę społeczną wskaźniki mają na celu ochronę poziomu życia pracowników i emerytów wobec rosnących kosztów utrzymania oraz sytuacji gospodarczej kraju. Obecnie minimalne wynagrodzenie wynosi 4806 zł brutto, a minimalna stawka godzinowa 31,40 zł brutto.

Rządowa propozycja zostanie przedłożona Radzie Dialogu Społecznego, która ma 30 dni na wypracowanie wspólnego stanowiska. Ustalona wysokość minimalnego wynagrodzenia jest ogłaszana do 15 września w Monitorze Polskim jako obwieszczenie Prezesa Rady Ministrów.

Jeżeli Rada Dialogu Społecznego nie uzgodni minimalnego wynagrodzenia w terminie, rząd ustala je rozporządzeniem Rady Ministrów i do 15 września ogłasza w Dzienniku Ustaw.

(źródło: www.solidarnosc.org.pl)

Lokale do wynajęcia



**w centrum Kielce
przy ul. Planty**

- biura**
- lokale usługowe**
- lokale handlowe**

Szczegółowe informacje:

**ZRS NSZZ „Solidarność”
Kielce, ul. Planty 16 A
tel. 41-34-477-03
tel. kom. 604-48-57-59**